
PROTOKÓŁ NR LXXIV/2024  

z LXXIV uroczystej sesji RADY MIASTA GDAŃSKA,  

która odbyła się w dniu 20 marca 2024 roku  

w Dworze Artusa 

 

Początek obrad godz. 18 00   

W sesji na 34 udział wzięło 33 Radnych 

 

PUNKT 1 

SPRAWY REGULAMINOWE 

 

AGNIESZKA OWCZARCZAK – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 

Szanowni Państwo, otwieram obrady LXXIV sesji Rady Miasta Gdańska. Sesji 

uroczystej, podczas której wręczymy tytuł honorowego obywatela Miasta Gdańska, 

panu Jerzemu Owsiakowi. Bardzo proszę państwa o powstanie i proszę  

o wprowadzenie sztandaru Rady Miasta Gdańska, a czcigodnego laureata bardzo 

proszę o zajęcie honorowego miejsca. W imieniu Radnych Miasta Gdańska 

gospodarzy dzisiejszej uroczystości witam bardzo serdecznie honorowego obywatela 

Miasta Gdańska, pana Jerzego Owsiaka. Proszę państwa o równie serdeczne 

powitanie jego małżonki Lidii  Owsiak oraz przyjaciół i bliskich. Witam serdecznie 

szanownych gości są z nami dzisiaj wicewojewoda Emil Rojek. Witam panią prezydent 

Gdańska Aleksandrę Dulkiewicz wraz z zastępcami i panią Sekretarz. Witam 

honorowych obywateli Miasta Gdańska panią Danutę Wałęsę. I jak zwykle skromnego 

pana Jerzego Kiszkisa. Witam przedstawicieli władzy samorządowej, a przyjechali do 

nas goście między innymi z Białegostoku. Witam przedstawicieli Korpusu 

Dyplomatycznego. Przedstawicieli duchowieństwa wszystkich wyznań z profesorem 

Marcinem Hinzem biskupem Kościoła Ewangelicko Augsburskiego. Witam 

przedstawicieli gdańskich uczelni, którzy potwierdzili dzisiejszy udział w dzisiejszych 

uroczystościach są z nami przedstawiciele Uniwersytetu Gdańskiego, Politechniki 

Gdańskiej i Gdańskiego Uniwersytetu Medycznego, Akademii Muzycznej i Akademii 

Sztuk Pięknych w Gdańsku. Oczywiście nie mogło dzisiaj zabraknąć przedstawicieli 

gdańskich placówek medycznych tak hojnie wspieranych przez Wielką Orkiestrę 

Świątecznej Pomocy i pozwolą państwo, że wymienię tylko z nazwy tutaj Copernicus 

podmiot medyczny, Szpital Dziecięcy Polanki imienia Macieja Płażyńskiego, 

Uniwersyteckie Centrum Kliniczne, Szpitale Pomorskie, Wojewódzki Szpital 

Psychiatryczny i VII Szpital Marynarki Wojennej. Witam przedstawicieli wojska, policji, 

wszystkich służb mundurowych, a także władze instytucji i gdańskich przedsiębiorstw. 

Szczególnie serdecznie chciałabym przywitać  czworo gości, którzy podczas 



ostatniego finału Wielkiej Orkiestry Świątecznej Pomocy licytowali zaproszenia na tę 

uroczystość i hojnie zapłacili za to, żeby być dzisiaj z nami. Proszę, powitajcie panią 

Kamilę Adrianek z synem Januszem. I pana Michała Treskę z Pauliną Pierzyńską. 

Naprawdę okazali wielkie serce, żeby być tu dzisiaj z nami. Witam, serdecznie. 

Wszystkich państwa zgromadzonych na dzisiejszej uroczystości w Dworze Artusa  

i wszystkich państwa, którzy z pewnością oglądają transmisje online. Szanowni 

Państwo, tytuł honorowego obywatela Miasta Gdańska to najwyższe odznaczenie, 

które Rada Miasta Gdańska może przyznać osobie zasłużonej dla naszego miasta, 

osobie, która kieruje się wartościami bliskimi sercom, gdańszczanek i gdańszczan 

osobie, której postawa życiowa stanowi wzór do naśladowania. Jest to wyraz 

najwyższego wyróżnienia naszego miasta. I bardzo się cieszę, że pan Jerzy Owsiak 

zgodził się przyjąć ten tytuł, a Rada Miasta Gdańska przyjęła w sposób formalny 

stosowną uchwałę 18 stycznia tego roku dzisiaj zapraszam państwa do udziału  

w uroczystości wręczenia tytułu honorowego obywatela Miasta Gdańska. 

 

JERZY GORZKO- Prowadzący  

Utworem When I`m Sixty- Four The Beatles jednym z ulubionych utworów naszego 

laureata w wykonaniu solistki Małgorzaty Priebe przywitała państwa Kapela 

Gedanensis pod Dyrekcją Rafała Kłoczko. Szanowni Państwo. Tradycją Dworu Artusa 

sięgającą XVI wieku jest odpalanie feluki na cześć wybitnych gości. Dziś feluka 

wystrzeli na cześć honorowego obywatela Miasta Gdańska pana Jerzego Owsiaka.  

Proszę o zabranie głosu panią Prezydent Miasta Gdańska Aleksandry Dulkiewicz. 

ALEKSANDRA DULKIEWICZ- Prezydent Miasta Gdańska  

Szanowny obywatelu honorowy drogi Jurku, wysoka Rado Miasta Gdańska z panią 

przewodniczącą na czele. Wszyscy dostojni Goście. Tylko raz w roku zespół WWW 

wykonuje pieśń karnawał zawsze w styczniu podczas finału Wielkiej Orkiestry 

Świątecznej Pomocy. Tekst Wojciecha Waglewskiego składa się zaledwie z 2 zwrotek, 

a finałowy wers brzmi. Siedzę na tyłku z rękami w kieszeniach, a duszy nie tego trzeba. 

Oto on Jerzy Owsiak, który sprawił, że już 32 razy wyjęliśmy ręce z kieszeni i nie mam 

na myśli jedynie puszek zapewniających się pieniędzmi. Choć kwota ponad  

2 miliardów złotych i urządzenia medyczne w liczbie ponad 70000 to imponujący 

dorobek. Jerzy Owsiak w wolnej Polsce trwale przełamał naszą polską skłonność do 

celebracji rocznic ważnych, ale smutnych, heroicznych i tragicznych. Jednocześnie dał 

nam cel czysty i wspólnotowy wiele pokoleń młodych Polek i Polaków odbyło u niego 

bezcenne warsztaty z aktywizmu. Nie będę w tym świątecznym dniu wspominać, że 

zdarzało się, iż oponenci doprowadzali Jerzego Owsiaka do stanu określanego przez 

naszą gdańską najsławniejszą tramwajarkę zalewem krwi jaśnistej. Powiem za to, że 

wyborcy wszystkich ugrupowań politycznych reprezentowanych w Sejmie tej kadencji 

pozytywnie oceniają nowego honorowego obywatela Gdańska. Zbadał to ośrodek 

United Services z sondażu dla Wirtualnej Polski. Ponad 73% ankietowanych 

odpowiedziało, że twórcę WOŚP ocenia dobrze i uwagę w tym gronie nawet 40% 

sympatyków Prawa i Sprawiedliwości. Godne pozazdroszczenia, wynik z całego serca 

gratuluje.  Na koniec życzenia obok wielkiego pieca tu w Dworze Artusa trochę może 

dzisiaj niewidoczny. Mamy twojego imiennika świętego Jerzego. Łączy was nie tylko 



umiłowanie do czerwonego koloru, o czym świadczy Czerwona Peleryna Świętego 

Jerzego smok choć straszny nic, a nic rycerza nie zajmuje Jerzy jest ponad to patrzy 

na nas jaka młodzieńcza twarz; z lewej strony na skalnym występie stoi wytwornie 

odziana Księżniczka. Pozdrawiam Lidię Dzidzię.  Jest i baranek na skalnym urwisku. 

To metaforyczne życzenia dla ciebie, drogi Jurku, ale i dla nas zachowaj wieczną 

młodość i księżniczkę dźgaj powsze czasy smoka, niewydolnego systemu opieki 

zdrowotnej, ludzkiej, nieżyczliwości, egoizmu, lenistwa i gnuśności. My baranki, nie 

dajmy się pożreć, a władza wyobrażona w parze królewskiej wyglądającej z okna 

zamku wiem, że sprawy demokracji bardzo leżą ci na sercu i będzie zawsze 

oświecona. Dziękuję w imieniu Gdańszczanek i Gdańszczan za twój wkład w tę naszą 

wspólnotowość. Tak pielęgnowane są tutaj w Gdańsku. Powiem, dziękuję również  

w imieniu Pawła Adamowicza, dla którego byłeś ważnym człowiekiem Pamiętajmy, nie 

ma co siedzieć na tyłku z rękami w kieszeniach bo duszy nie tego trzeba. 

JERZY GORZKO- Prowadzący  

Laudację na cześć czcigodnego laureata wygłosiła pani Agnieszka Owczarczak, 

Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska. Bardzo prosimy. 

AGNIESZKA OWCZARCZAK – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska  

Jerzy Owsiak, bohater naszej dzisiejszej uroczystości, Gdańsk zobaczył po raz 
pierwszy 6 października 1953 roku. Niestety, nie zachowały się żadne przekazy, które 
mogłyby nam powiedzieć, jakie wrażenie tuż po przyjściu na świat zrobiło na nim 
Miasto Wolności i Solidarności. Takim z resztą miało się okazać w historii dopiero 
trochę później. Jednak, kiedy Jerzy zdążył już podrosnąć, dał się w Gdańsku poznać 
z wielu stron. Po pierwsze, jako najbardziej koleżeński uczeń klasy 1B nieistniejącej 
już dzisiaj Szkoły Podstawowej nr 68. Taki tytuł miał podobno zapewnić sobie dzięki 
wyniesieniu pająka z lekcyjnej sali, kiedy wszystkich ogarnęła panika. Po drugie, jako 
znawca wszystkich wzgórz i łąk otaczających okolice Huciska. Po trzecie, jako koneser 
naleśników z serem z Baru Mlecznego przy ulicy Kartuskiej. I to naprawdę koneser – 
podobno, pomimo wielu próśb mamy – nigdy nie zamówił niczego innego. Po czwarte, 
jako artysta tworzący witraże – dzieła bardzo kapryśne w swojej materii, niezwykle 
kruche, wymagające precyzji, skrupulatności, spokoju i dokładności. Na dodatek ich 
tworzenia nie ułatwia fakt, że można je ocenić dopiero wtedy, kiedy nie da się już nic 
poprawić, kiedy ułożone są w całość i wystawi się je na działanie światła. Jego dziełem 
życia jest skomponowanie najpiękniejszego i największego witrażu, niezwykłego 
witrażu społecznego, bardzo solidnego, kolorującego nasz świat już od ponad 
trzydziestu dwóch lat - Wielkiej Orkiestry Świątecznej Pomocy. Przyznając Jerzemu 
Owsiakowi tytuł Honorowego Obywatela Miasta Gdańska Rada Miasta Gdańska 
wyraża nie tylko szacunek i podziw dla jego osobistych dokonań, lecz przede 
wszystkim dla idei solidarności, empatii i pomocy, które przez lata promuje i realizuje. 
Idei tak bliskich gdańszczankom i gdańszczanom. Chcemy podziękować za to, że  
w tej na nowo tworzącej się społecznej mozaice wolnej Polski, stał się symbolem 
nadziei, siły, wspólnoty oraz nieugiętej walki o dobro wspólne.  Dzisiejsza uroczystość 
to wyraz wdzięczności za to, że mimo braku pewności finalnego efektu, zdecydował 
się działać, pokazując, że w tym nowym, społecznym witrażu, każdy jest istotny  
i potrzebny, a wyjęcie któregokolwiek z elementów oznacza skruszenie się całości. 
Podobnie jak niegdyś w klasie 1B, nadal jest w stanie działać, kiedy innych ogarnia 
panika i niemoc – on trwa w tworzeniu lepszej rzeczywistości. Ta rzeczywistość 
powstawała i powstaje nadal bez poczucia przymusu, bez wciskania do ramy 



kogokolwiek na siłę, a tylko pod wpływem słynnego już dzisiaj „Róbta, co chceta”.  
W praktyce, bez wielkich gestów i patetycznych słów, Jerzy Owsiak wytworzył wśród 
wielu niezwykłą na skalę światową postawę pomagania – opartą na równości, 
zrozumieniu, szacunku i partnerstwie. W czasie działania Wielkiej Orkiestry 
Świątecznej Pomocy do Gdańska trafiły prawie cztery tysiące urządzeń medycznych 
o łącznej wartości przekraczającej sześćdziesiąt pięć milionów złotych. W naszym 
mieście możemy cieszyć się między innymi z istnienia Oddziału Kardiochirurgii 
Dziecięcej im. WOŚP w znanym powszechnie jako szpital wojewódzki szpitalu 
Copernicus, czy też z Pracowni Badań Tomokomputerowych w Szpitalu Dziecięcym 
Polanki im. Macieja Płażyńskiego. Przechadzając się po gdańskich placówkach 
medycznych nie sposób nie zauważyć czerwonych serduszek naklejonych na 
urządzeniach, które wielu pomogły w najtrudniejszych momentach życia. Niemal 
każde rodzące się w Polsce dziecko trafia od razu na sprzęt zakupiony dzięki Wielkiej 
Orkiestrze Świątecznej Pomocy. Powszechne Przesiewowe Badania Słuchu objęły już 
bowiem blisko 7,5 mln noworodków. To absolutny rekord świata! Wielka Orkiestra 
Świątecznej Pomocy umożliwiła pacjentom korzystanie z najnowocześniejszych 
zabiegów. Pokazała, że w polskich w placówkach publicznych, może być zapewniony 
dostęp do światowej klasy, najwyższej jakości, najnowocześniejszych urządzeń 
medycznych. Materialny wymiar Wielkiej Orkiestry Świątecznej Pomocy jest 
oczywiście niezwykle ważny, jednak nie można zapomnieć o tych efektach pracy 
Jerzego Owsiaka, które nie są jednoznacznie wyliczane w medycznym sprzęcie, ale 
wydają się nawet istotniejsze. Trudno znaleźć przykład innej akcji, która angażowałaby 
tak wiele osób, niezależnie od wieku, poziomu wykształcenia, profesji czy pozycji 
społecznej. Trudno znaleźć przykład innej akcji, która nieustannie poszerza grono 
wolontariuszy przez już przeszło trzy dekady, akcji, w którą angażują się kolejne 
pokolenia. Wielka Orkiestra Świątecznej Pomocy zacieśnia międzyludzkie więzi, 
przekłada się na długofalową współpracę, która nie kończy się wyłącznie po 
rozliczeniu ostatnich puszek w sztabach.  Należy sobie uświadomić, że to, czym dzisiaj 
potrafimy się cieszyć i z czego nieustannie korzystamy, czyli atmosfera społecznego 
zaufania, umiejętność międzypokoleniowego, partnerskiego współdziałania i faktyczna 
sprawczość podejmowanych przez nas oddolnych inicjatyw – to efekt wieloletniej 
pracy, próby zdefiniowania nas, jako społeczeństwa na nowo. Wykrawania i tworzenia 
witrażu, który byłby zarówno solidny, jak i piękny swoją wielobarwnością. Jerzy Owsiak 
bez wątpienia miał w tym jedną z najważniejszych ról. Co więcej, pokazał, że nawet 
jeśli zmieniająca się rzeczywistość bywa nieprzyjazna, razem jesteśmy w stanie 
pięknie zagrać, a pomaganie jest jak oddychanie. Między innymi dzięki Wielkiej 
Orkiestrze Świątecznej Pomocy i jej „dyrygentowi”, możemy czuć się obywatelami 
„najcudowniejszego miasta na świecie”. Nie sposób myśleć o Jerzym Owsiaku inaczej 
niż jako o Honorowym Obywatelu Miasta Gdańska. Oficjalne przyznanie mu tego tytułu 
jest symbolicznym gestem uznania dla jego pracy dla dobra wspólnego i solidarności 
społecznej, które stanowią fundament naszej demokracji i społeczeństwa 
obywatelskiego. Jego działania pozostawiły trwały ślad w sercach gdańszczan  
i gdańszczanek, co widzimy nie tylko raz w roku, ale i każdego dnia.  Za to dziś 
serdecznie dziękujemy, chcąc do końca świata i jeden dzień dłużej, wypełniać misję, 
którą zaszczepił w nas Jerzy Owsiak – Honorowy Obywatel Miasta Gdańska. 

 

 

 



JERZY OWSIAK – Honorowy Obywatel Miasta Gdańska  

Wystąpienie Honorowego Obywatela Miasta Gdańska. 

 

Prowadzący  

Szanowni Państwo zapraszamy na muzyczną niespodziankę występ zespołu Golden 

Life.  

 Po koncercie wyprowadzono sztandar Rady Miasta Gdańska.  

AGNIESZKA OWCZARCZAK – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska  

Jeszcze poproszę państwa na chwilę o zajęcie miejsc. Bo na koniec i trudno nie mieć 

takiej refleksji. Nie wiem, ilu z Państwa pamięta radni Miasta Gdańska z pewnością 

pamiętają, że pierwsza uroczysta sesja Rady Miasta Gdańska w tej kadencji odbyła 

się właśnie tutaj w Dworze Artusa i była to sesja, na której niestety żegnaliśmy 

Prezydenta Adamowicza. Teraz tą kadencję zamykamy również uroczystą sesją  

z jakże refleksyjną piosenką Zespołu Golden LIFE, ale drodzy Państwo to się jeszcze 

chyba nigdy wcześniej w historii Rady Miasta Gdańska nie zdarzyło, żeby połączył nas 

na oficjalnej sesji Rady Miasta śpiew; także bardzo wszystkim państwu dziękuję za to, 

że daliście się ponieść muzyce, bo jak mówił wcześniej Jurek Owsiak, muzyka jest 

najważniejsza i bez niej w ogóle nie ma nic nic w życiu nie może się obejść bez muzyki. 

I jeszcze słowo wyjaśnienia, bo to rzeczywiście była niespodzianka to krzesło, ale 

faktycznie w Gdańsku mamy taki zwyczaj, że tytuł jest owszem honorowy, ale za 

honorowym tytułem idzie rzecz absolutnie materialna, czyli gdańskie krzesło, które jest 

rzeźbione specjalnie dla tego konkretnego honorowego obywatela Miasta Gdańska. 

Na tym krześle jak państwo później będą chcieli podejść bliżej, są wyrzeźbione inicjały 

honorowego obywatela są oczywiście wyrzeźbione serduszka, no bo przecież nie 

mogłoby być inaczej. I tak zabiera Pan to krzesło do domu, ale proszę się nie martwić 

transportem się zajmiemy, dostarczymy w odpowiednie miejsce. I serduszka są inicjały 

i serduszka. Jak było mówione dzisiaj w czasie tej uroczystości Gdańsk się zmienia  

i czerwone obicie tak zgadza się, Gdańsk się zmienia, ale niektóre rzeczy zostają 

niezmienne. Bruk historyczny w wielu miejscach nadal leży, tramwaj numer 12 nadal 

jeździ Kartuską, Szkoła Podstawowa numer 14 dalej funkcjonuje mały Jurek wyrósł  

i stał się honorowym obywatelem Miasta Gdańska, ale  co pozostaje również 

niezmienne, to jak było dzisiaj widać ta miłość do Gdańska, którą zarówno nasz 

honorowy obywatel wielokrotnie dzisiaj pokazywał, ale też miłość Gdańska do swoich 

mieszkańców i mieszkanek, co też dzisiaj chcieliśmy okazać także wszystkim państwu. 

Bardzo dziękuję za udział w dzisiejszej sesji.  

JERZY OWSIAK – Honorowy Obywatel Miasta Gdańska  

Golden Life dziękuję bardzo. To było bardzo wzruszające, bardzo piękne, że właśnie 

tak sami podkreśliliście, żeby nie była Akademia ku czci, tylko żeby po prostu się 

normalnie wspaniale poczuć. Kiedy w Warszawie odbierałem też Honorowego 

Obywatela Warszawy, to spytałem się Pani wtedy prezydent, czy są jakieś no jakieś 

premie za to na przykład darmowe Metro. Nie nic z tego, ale wyszperaliśmy w ustawie, 

które miasto miało, że jest darmowy parking miejski i to tak pomaga jak człowiek 



biegnie gdzieś jedzie jak słowo daję ma specjalny taki  kwit. No tak troszkę piję do 

tego, że ostatnio, kiedy odbieraliśmy Medal Wolności razem z żoną zapłaciliśmy 

mandat, ale to było słuchajcie tam, nikt nie wiedział, że tam jest po prostu  parking 

miejski, bo był tuż przy hotelu. No napisałem piękny list do Straży Miejskiej. No taki, 

ale taki no zamaszyście podpisałem się, ale odpowiedź była urzędowa, no trudno się 

mówi, jakby można było parking, to to byśmy mieli furę chętnych na obywateli 

honorowych Gdańska i wtedy byłoby wszystko fantastycznie, bardzo państwu dziękuję 

i to jest cała nasza Fundacja. Wstańcie nasi Goście. Byli razem z nami. To dla nich te 

wielkie brawa też. Dziękuję, że byliście dzisiaj razem z nami. Kochamy was bardzo 

mocno. 

AGNIESZKA OWCZARCZAK – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska  

Darmowego parkingu nie ma, ale są darmowe przejazdy komunikacją publiczną. Także 

zachęcam do korzystania. Metra, niestety nie mamy bardzo dziękuję wszystkim 

państwu za udział w dzisiejszej sesji dziękuję. Oficjalnie zamykam obrady sesji Rady 

Miasta Gdańska. 
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